
PISMO IZ VNANJIH GORIC

Naša voda leglo mikroorganizmov
Da je z vodo nekaj narobe, vedo uporabniki vode iz

zajetja Strojarček že lep čas. Zdravstvene težave, ki se
pojavljajo, jih opozarjajo na lo. Tudi česta pomanjkanja
vode na območju Vnanjih Goric, ki s<> se pojavljaJa vse
pogosteje v prejšnjem letu, so kazale na to, da je z vodo
nekaj hudo narobe. K reševanju nastale nevzdržne situ-
acije je odgovorne tovariše prisililo šele glasno robante-
nje krajankc na občini in izven nje. Kvantitetno je
sanacija uspela, vpraianje kvalitete vode pa še vedno
ostaja.

Nad kvalitetu vode iz vodnega zajetja Strojarček, kate-
rega upravlja vodovodni odbor Podpeč-Preserje, bdi Za-
vod za socialno tnedicino in higieno iz Ljubljane. Le-ta
redno odvzema vzorce vode in jih daje v laboratorijsko
obdelvo, kot to določa Pravilnik o higienski neoporečno-
sti pitne vode (Ur. list SFRJ, št. 33/87). Letos je bilo 14
odvzemov (upravljalec razpolaga samo s 4 rezultati).
Glede na to, da je Strojarček tipični kraški vodni vir

z zelo širokim vodozbirnirn zaledjcm. vse tekalne in
druge odplake pronicajo v podtalje in v izvir. Zaradi
prisotnosti mikroorganizmov, ki povzrofajo razna obole-
nja, vodo klorirajo, kar sicer izboljšuje mikrobioloSko
kvaliteto do higiensko zadovoljive mere. vendar še vedno
(»taja velik riziko za naslanek obolenj. Posebno po
nalivih. Dolgotrajno in močno kloriranje ima lahko tudi
hude posledice na zdravje Ijudi, saj ga v tuji literaturi
povezujejo z višjim odstotkom obolelih za rakom na
prebavilih. Z odplakami prjtekajo v zajetje tudi razne
kemične snovi, detergenti, čistila. zdravila Zaradi vsega
povedanega je možno ugotoviti, da je problem oskrbe
s pitno vodo iz zajetja Strojarček (ako akulen, da ga ni
mogoče prepuščati dolgoro^nemu reševanju. Takšna je
tudi ugotovitev ustreznih služb, ki so na perečo proble-
matiko pismeno opozorile pristojne službe na SO Vič-
Rudnik. Take informacije upravljalec vodovoda nima.
prav tako o zares zaskrbljujočem položaju niso obveščeni
uporabniki te vode - krajani.

Vsekakor menim, da je silno neodgovorno od prstoj-
nih organov občine, kakor tudi KS Podpeč-Preserje, da
niso obveslili ostalih KS, ki dobivajo vodo iz lega zajetja.
o ugotovitvah strokovnih služb in njihovih predlogih za
takojšnje ukrepanje.

Najbližja in najhitrejša rešitev je trenutno nov vodni vir
Virje pri Jezeru, ki je bil mikrobiološko. sanitarno-ke-
mično in organoleptično že obdelan in je po mnenju
strokovnjakov možno s kloriranjem doseči primerno kva-
liteto vode (o tem bomo podrobneje pisali prihodnjič).

Torej se postavi takoj vprašanje finančne konstmkcije
nakazane rešilve. Ob ugotovitvi, da imamo zdravju $kod-
Ijivo vodo, ki dnevno ogroža naše zdravje in naša življe-
nja, se moramo nujno opredeliti za nov vodni vir. Po
neuspelem IV. samoprispevku v Ljubljani, po katerem
naj bi dobili iz Bresta, je izvir Virje edina rešitev.

Mimo doloiil Zakona o vodah in Zakona o varovanju
prebivalcev pred nalezljivimi boleznimi, ki opredeljujeta,
da je potrebno prebivalcem zagotoviti zdravo pitno vodo,
smo krajani dolini tudi smi ukrepati.

Kot prvo moramo vedeti, da voda ni pitna. Uporaba
vode je možna le po prekuhavanju, v krajšem roku, ne
sme pa dolgo stati. Prinašanje vode od drugod je lahko
prav tako nevarno, če posode niso dovolj čiste in te voda
dalj časa sloji. Otroke moramo dnevno opozarjati, da
voda ni pitna. Nadalje, sporočajmo pristojni zdravstveni
službi o pojvu obolenja, za katerega mislimu, da je
posledica uživanja vode, (namreč. zaradi »molka« kraja-
nov uradno zdravstvena služba ne beleži obolenj, torej je
vse v redu!).

Vsekakor menim, da je prišel trenutek, ko bomo lahko
presodili, kako smozaščitno se znamo obnašati. saj nam
doslej zamolčane inforraacije, ki so bile namenjene nam
- uporabnikom, tega niso dovoljevale. Vsak posebej smo
dolžni o nastalem položaju trezno premisliti in podati
svoje predloge KS oziroma vodovodnemu odboru. Časa
za medsebojna očitanja in obračunavanja ni, vse sile in
energijo moramo vložiti v pridobitev zdrave pitne vode.
Za nas in naše otroke gre.
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